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Conferinta privind viitorul Europei trebuie sa duca la schimbarea tratatelor, cred

eurodeputatii români

Conferinta privind viitorul Europei trebuie sa duca la schimbarea tratatelor Uniunii Europene, desi acest

lucru cel mai probabil nu se va întâmpla în cursul actualului mandat al Parlamentului European, iar

procesul care începe prin aceasta consultare a cetatenilor blocului comunitar va avea cu atât mai mult

succes cu cât se va reusi mai bine cooptarea societatii civile si a oamenilor în acest demers de schimbare

democratica, cred eurodeputatii români din întreg esichierul politic.

 

Eurodeputatii români care au participat la dezbaterea online "Conferinta privind viitorul Europei: Prioritatile

societatii civile", organizata joi de Biroul Parlamentului European în România în colaborare cu centrul de expertiza

europeana Europuls, s-au declarat în general optimisti privind perspectivele Conferintei privind viitorul Europei,

desi, dupa cum singuri recunosc, experientele din ultimii ani nu sunt cele mai datatoare de sperante.

 

"Personal am fost implicat, în calitatea mea precedenta de ministru delegat pentru afaceri european, în consultarile

privind viitorul Europei. La momentul respectiv am facut consultari în toata tara, am invitat pe toata lumea, am

avut un raport trimis catre institutiile europene si rezultatul final al consultarilor facute de aproape toate statele

membre a fost o fraza în concluziile Consiliului. Summitul de Sibiu, care trebuia sa preia din idei, nu a mai facut

acest lucru, din nefericire", a declarat eurodeputatul Victor Negrescu, membru al grupului Aliantei Progresiste a

Socialistilor si Democratilor din PE.

 

"Conferinta privind viitorul Europei trebuie sa nu genereze doar o fraza, ci un impact real, pentru ca asteptarile

sunt foarte mari", a spus europarlamentarul PSD.

 

"Trebuie sa avem ambitia ca aceasta conferinta sa schimbe tratatele, sa aiba un impact real", a subliniat Negrescu,

unul dintre cei 108 membri ai PE care vor participa la sesiunea plenara inaugurala a Conferintei privind viitorul

Europei de pe 19 iunie de la Strasbourg.

 

O conferinta sau o consultare anuala?

 

Colegul sau din grupul Renew Europe, Alin Mituta, crede chiar ca aceasta conferinta trebuie permanentizata si sa

existe un sistem de consultari anuale ale cetatenilor si societatii civile.

 

"În mod concret propunem sa organizam în fiecare an agore nationale, urmate de o agora europeana pe 9 mai, de

Ziua Europei. Concluziile acestor discutii ale cetatenilor vor merge direct catre Comisie, care ar trebui sa le ia în
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considerare atunci când stabileste prioritatile anuale ale Uniunii, adica ceea ce se numeste acum programul de

lucru anual al Comisiei care este prezentat în discursul privind starea Uniunii. Şi-n acest fel credem noi ca cetatenii

ar fi integrati în mod real în deciziile Uniunii", a pledat Alin Mituta.

 

Victor Negrescu s-a declarat partial de acord cu ideea, despre care spune ca ar putea fi o solutie pentru ameliorarea

unor lucruri punctuale.

 

"Agora poate fi o idee (...) pentru a îmbunatati lucrurile punctual, în mod precis. De exemplu, sa introducem

educatia pentru cetatenie în scolile europene, adica sa-i învatam pe copiii nostri ce înseamna UE, drepturile si

obligatiile lor - un lucru simplu care nu se întâmpla", a afirmat eurodeputatul PSD.

 

Eurodeputatul UDMR Iuliu Winkler, din grupul Partidului Popular European (PPE), are însa o parere diferita,

afirmând ca uneori "mai binele poate fi dusmanul binelui".

 

"Haideti sa nu facem agore anuale, conferinte anuale, hai sa o facem pe asta acum, una dar buna, si daca constatam

ca avem succes cu dezbaterea despre viitorul UE atunci s-o continuam în viitor sub o forma sau alta, una dintre

formele posibile fiind într-adevar sa ne suflecam mânecile si sa ne punem serios pe pregatirea unei modificari de

tratat constitutional", a spus Winkler.

 

O schimbare a tratatelor sau un "dezastru"?

 

De altfel, el s-a declarat convins ca aceasta conferinta va duce în cele din urma la schimbarea tratatelor, chiar daca

"peste 4, 5 sau 6 ani".

 

"Noi acum, daca ne angrenam în aceasta conferinta despre viitorul Europei, nu o facem pentru mandatul care se

încheie în 2024, nu o facem pentru cei doi ani care urmeaza, nu o facem pentru viitoarele alegeri europarlamentare.

Eu cred ca ne implicam pentru un viitor putin mai amplu decât mandatul actual al politicienilor sau obiectivele

actuale ale societatii civile. Şi atunci, categoric, cred ca putem sa fim de acord ca va avea loc o modificare a

tratatelor UE", a afirmat eurodeputatul PPE în cadrul dezbaterii.

 

El a marturisit ca nu stie când se va întâmpla asta, pentru ca fracturile politice actuale din majoritatea statelor

membre, dar si de la nivel european, nu permit sa se vorbeasca cu seriozitate, pe termen scurt, despre o modificare

a tratatelor. "Dar aceasta modificare va veni peste 4, 5 sau 6 ani, nu are nicio importanta. De aceea facem noi acum

acest mare exercitiu democratic", a subliniat el.

 

Iuliu Winkler a mai afirmat ca grupul PPE "ia în considerare ca documentele care se vor naste în 2022, la finalul

acestei dezbateri de un an, sa intre în acest proces de construire a unei viitoare Conventii pentru modificarea

tratatelor UE".

 

Eurodeputatul Alin Mituta, din grupul Renew Europe, a spus ca este absolut de acord ca ambitia este necesara,

însa a aratat ca "realitatea este mai degraba aceea ca exista o apetenta foarte scazuta în rândul statelor membre

pentru modificarea tratatelor".

 

"Asa încât noi ne putem dori si putem cere astfel de lucruri, dar atâta timp cât nu exista o presiune reala din partea

cetatenilor si a societatii civile lucrul asta e greu de crezut ca se va întâmpla. Cu cât societatea civila si cetatenii se

vor implica mai mult (...) cu cât mai mari sunt sansele ca la sfârsit, când se va scrie raportul final, acele lucruri

chiar sa se realizeze. Altfel ramâne doar o consultare, care va fi pusa la sertar, si nu va duce la schimbari reale,

ceea ce ar fi un lucru dezastruos", a mai spus el.

 

De altfel, Mituta crede ca aceasta conferinta "va avea succes doar daca cetatenii si societatea civila se vor implica
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în mod real".

 

"Daca cetatenii si societatea civila vor spune apasat ce vor, nimeni nu-i va putea ignora, nici macar statele membre

care acum sunt circumspecte si nu vor prea multe schimbari în sistemul actual de functionare al UE", a afirmat

eurodeputatul Renew Europe.

 

Asteptari reale si lucruri de impact

 

În ceea ce o priveste, reprezentanta ONG-ului Funky Citizens si membra a Comitetului Economic si Social

European, a avertizat în cadrul dezbaterii ca "e nevoie foarte mare de un bun management al asteptarilor apropo de

ce poate iesi din aceasta conferinta".

 

"Cred ca mai periculos decât absenta dialogului este sa le crestem cetatenilor asteptarea unei anumite reactii a unui

colos birocratic si administrativ si cred ca trebuie sa ne asiguram ca cetatenilor li se explica de o maniera foarte

clara ce se poate obtine. Eu am serioase dubii în legatura cu modificarea tratatelor, dar poate sunt eu prea

circumspecta", a spus Elena Calistru.

 

Ea a subliniat ca cetatenilor trebuie sa li se explice clar ce se poate obtine din acest proces de consultare pe termen

scurt, mediu si lung si care sunt mecanismele prin care opiniile lor vor primi reactii de la institutiile UE sau poate

chiar vor avea posibilitatea sa participe la implementarea unora dintre aceste decizii.

 

În acelasi timp, Elena Calistru a atras atentia ca UE si institutiile sale trebuie sa învete sa foloseasca acel feedback

care vine de la cetateni mai putin predispusi la "formele traditionale de participare" la unele consultari, precum

cele electorale.

 

"Gânditi-va la tot ce înseamna partea de participare în miscarile din zona ecologista, de activism, un pic diferit fata

de ceea ce stiam înainte. Daca aceasta conferinta va reusi sa mearga, cu sprijinul societatii civile, în toate acele

colturi în care participarea cetatenilor se manifesta uneori diferit si netraditional atunci cred ca ea va fi un succes.

Abia acolo începe provocarea pentru UE si pentru institutiile sale: sa învete sa foloseasca acel feedback", a mai

spus Elena Calistru.

 

Ionut Sibian, care a reprezentat Fundatia pentru Dezvoltarea Societatii Civile, a spus în cadrul dezbaterii ca nu

trebuie repetate greselile facute în timpul Conventiei privind viitorul Europei (2002-2003), o etapa esentiala în

elaborarea Tratatului de la Lisabona, semnat în 2007.

 

"Cred ca trebuie sa ne uitam la lectiile învatate de atunci si sa nu politizam prea mult acest proces pentru ca vom

sfârsi prin a-l îngropa", a spus el.

 

"Cred ca cetatenilor ar trebui sa le cerem parerea cu privire la niste lucruri care au efect imediat asupra vietii lor.

As da niste exemple care din punctul de vedere al cetatenilor le-au schimbat viata: libera circulatie, programul

ERASMUS, costurile cu privire la roaming, etc. Cred ca ar trebui sa venim cu astfel de propuneri sa energizam

cetatenii, sa le înteleaga si sa aiba un impact imediat asupra vietii lor", a mai spus Sibian, care este membru al

Comitetului Economic si Social European. 
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